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گروه اقتصادی - ۱۸ مهر ماه بود 
که رئیس مجلس شــورای اسلامی در 
نامه ای  به رئیس جمهوری، ســه ایراد 
به مصوبه واردات خودرو وارد دانسته 
و مصوبــه دولــت در رابطه با "تعیین 
ســازوکار واردات خودرو" را مغایر 

قانون خواند.
محمدباقــر قالیباف در نامه خود 
مصوبه هیــات وزیران تاریخ ســوم 
شــهریور ماه ســال جاری با موضوع 
تعیین ســازو کار واردات خودرو را با 
سه ایراد شامل تبصره ۲ بند )۱( مصوبه 
از این حیث که ارزش گمرکی خودرو 
را منحصر بــه هزینه های حمل ونقل 
)ســیف( دانســته، با بند )۲( مصوبه 
که اختیار تعیین ســود بازرگانی را به 
کارگروه موضوع همیــن بند واگذار 
کرده و بند )۸( مصوبه که تدوین و ابلاغ 
دستورالعمل اجرایی این تصویب نامه 
را به جای کمیســیون های متشکل از 
چند وزیــر، صرفا به وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت محول کرده را مغایر 
بــا قانون خوانده اســت. به دنبال این 
موضوع، ســخنگوی وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت ضمن تاکید بر اینکه 
"ایرادات وارده بــه آیین نامه واردات 
خودرو، ســبب ابطال آن نمی شود"، 
خاطر نشان کرد: اشــکال های وارده 
بــه این آیین نامه اصلاح و نتیجه آن در 
اسرع وقت تقدیم مجلس خواهد شد. 
عــزم دولت و مجلس بــرای واردات 
خودرو جدی اســت و قطعا واردات 
انجام خواهد شد. حال پس از گذشت 
دو هفتــه از این موضوع، طبق آخرین 
خبرهــا، آیین نامــه واردات خودرو 
اصلاح و ســه ایراد آن برطرف شده و 
موضوع مورد تصویب هیات وزیران 

قرار گرفته است.
ثبت سفارش خودروها این 

هفته آغاز می شود
در ایــن رابطه، امیــد قالیباف-

ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و 
تجــارت- به ایســنا، گفت: با اصلاح 
اشکال های وارده به آیین نامه واردات 
خودرو و تصویــب این اصلاحیه در 
دولت، ثبت ســفارش خــودرو این 
هفتــه آغاز می شــود. وی افزود: روز 
)یکشــنبه( شرکت هایی که در مرحله 
اول بررســی ها، صلاحیت آن ها تایید 
شد، در جلسه ای با معاونت حمل ونقل 

وزارت صنعت، معدن و تجارت متعهد 
شدند به سرعت ثبت سفارش و سایر 
مراحل واردات خودرو را انجام دهند.

این مقام مسئول در وزارت صمت 
تاکید کــرد: واردکنندگان با برندهایی 
از خودروســازان ژاپنــی، چینی، کره 
ای و اروپایــی )در رده خودروهــای 
اقتصادی( مذاکره داشته و این برندها 
جزو خودروهای وارداتی خواهند بود.
دنــده عقــب در واگذاری 

خودروسازان
اگرچه طبق دستور رئیس جمهور 
باید تا پایان شــهریور مــاه واگذاری 
خودروسازان تعیین تکلیف می شد اما 
به نظر می رسد پس از بررسی واقعیات 
شرکت ها، دولت به دنبال کاهش نفوذ 

خود به جای واگذاری سهام است.
۱۱ اســفند ماه ســال گذشــته، 
رئیــس جمهور در خلل صدور فرمان 
۸ ماده ای برای بهبود عملکرد صنعت 
خودروســازی، واگــذاری مدیریت 
دولتی شــرکت های خودروسازی را 
نیز مورد تاکید قرار داد که بر اســاس 
این فرمــان، واگذاری مدیریت دولتی 
ایران  خودروســازی  شــرکت های 
خودرو و ســایپا حداکثر ظرف ۶ ماه 
یعنی تا پایان شــهریور مــاه ۱۴۰۱ به 
بخش غیردولتی تعیین تکلیف شود. در 
همین راستا نیز سید رضا فاطمی امین 
وزیر صمت ۲۹ خرداد ماه از همکاری 
با مرکز کانون وکلا و کارشناس رسمی 
قوه قضائیــه برای قیمت گذاری تمام 
اموال مربوط به ایرا-ن خودرو ســایپا 
خبــر داد و اعلام کــرده بود که پس از 
اتمــام مراحل قیمت گــذاری، فرایند 
واگذاری آغاز خواهد شــد. آنطور که 
فاطمی امین اعلام کرد قرار بود بلوک 
۴۰ درصدی ســهام سایپا و بلوک ۲۵ 
درصدی سهام ایران خودرو که مربوط 
به خود ســهامداری )ســهام تودلی 
خودروسازان که سال ها پیش در قالب 
تعاونی کارکنان واگذار شــد( است، 
از طریق بــورس به بخش خصوصی 
واگذار شود تا از این طریق نفوذ دولت 
در خودروســازی ها کاهــش یابد.  از 
سویی دیگر با توجه به اینکه دولت در 
ایران خودرو ۵.۷ درصد و در سایپا نیز 
۱۷.۳ درصد از طریق سازمان گسترش 
و نوســازی صنایع )ای درو( ســهام 
دارد، حسین قربان زاده رئیس سازمان 

خصوصی سازی که پیش از این گفته 
بود به دلیل در وثیقه بودن ســهام مورد 
نظر، امکان واگذاری آن وجود ندارد، 
در نامه ای به فاطمی امین پیشــنهاد داد 
که سهام تودلی و باقیمانده سهم دولت 
در ایران خــودرو و ســایپا به صورت 

توأمان واگذار شوند.
عقب نشینی دولت؟

در ایــن بین همانطــور که گفته 
شــد رئیس جمهور دســتور داده بود 
که تا پایان شــهریور واگــذاری این 
دو شــرکت تعیین تکلیف شود اما تا 
این بازه زمانی بــه جز ارزش گذاری 
شــرکت ها آن هم از سوی خودشان و 
نامه نگاری های مختلف، اتفاق خاصی 
در این حــوزه نیفتاد تا اینکه در اوایل 
مهر ماه، احســان خاندوزی وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در جلســه شورای 
عالی اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ 
قانون اساسی ضمن انتقاد از مقاومت ها 

در برابر واگذاری خودروسازان اعلام 
کرد کــه »دســتگاه های دولتی برای 
فروش ســهام خودروسازان مقاومت 
می کنند و این سهام را به عنوان وثیقه در 
بانک ها گذاشته اند. به گفته خاندوزی، 
ایــن نهادها یک ماه مهلــت دارند این 
وثیقه را با وثایق دیگر جایگزین کنند؛ 
در غیر این صورت وزارت اقتصاد در 
این مورد راسا وارد عمل خواهد شد.«
این اظهارات خاندوزی این گمان 
را ایجاد کرد که دولت به صورت قطعی 
و با توسل به تهدید کسانی که در برابر 
خصوصی سازی مقاومت می کنند، به 
دنبال واگذاری ســهام خودروسازان 
است، با این حال یک ماه هم از ضرب 
العجل وزیر اقتصاد نگذشــته بود که 
وی شــخصاً از این اظهارات به نوعی 
عقب نشــینی کرد؛ خانــدوزی هفته 
گذشته اعلام کرد که »دولت در زمینه 
تغییر نقــش از تصدی گری در حوزه 

خودروســازی عزم خود را جزم کرده 
است و با توجه به دستور رئیس جمهور، 
وزارت صمت و وزارت اقتصاد برای 
بررســی موضــوع نشســت هایی را 
در ایــن زمینه آغــاز کرده اند تا در این 
حــوزه به یک جمع بندی برســیم.« 
همچنین حســین قربــان زاده رئیس 
سازمان خصوصی ســازی اعلام کرد 
که »دربــاره برخی مــوارد از جمله 
پیش نیازها و حــذف قیمت گذاری 
دستوری اشــتراک نظر ایجاد شد، اما 
در خصــوص نوع واگــذاری هنوز 
اختلاف نظرهایی وجود دارد که قرار 
شــد به جای آنکه پشت درهای بسته 
به بحث گذاشــته شود، موضوعات با 
صاحبنظران و کارشناســان به اشتراک 
گذاشته و بر مبنای خرد جمعی تصمیم 
گیری شود.« بنابراین به نظر می رسد 
تیم اقتصادی دولت به جای واگذاری 
ســهام خود در خودروســازان با یک 

دنده عقــب، به دنبال تغییر نقش خود 
در این شرکت هاست؛ در واقع دولت 
می خواهــد به جای واگذاری ســهام 
خــود با کاهش نقــش تصدی گری، 
فقط به اندازه ســهام خود در اداره این 
شــرکت ها دخالت کند و دامنه نفوذ 

خود را کاهش دهد.
واگــذاری  چگونگــی 

خودروسازان
در این رابطه رســول ســلیمانی 
کارشــناس صنعت خــودرو اظهار 
کرد: واگذاری خودروســازان مساله 
پیچیده ای است زیرا اولاً خودروسازان 
بنگاه های بزرگی هستند و در فروش 
انحصــار دارند عــلاوه بر آن از طرف 
جامعه حساســیت های زیادی روی 
این دو شرکت وجود دارد. وی افزود: 
بنابرایــن ورود به بحث واگذاری این 
دو شرکت نسبت به شرکت های دیگر 
فرق می کند و نیاز به برنامه ریزی دقیقی 
دارد. سلیمانی ادامه داد: از سویی دیگر 
در حال حاضر سیاست های صنعتی به 
شکلی نیســت که اگر خودروسازان 
بــه بخش خصوصی واگذار شــوند، 
بتواننــد منافع خود را با منافع کشــور 
همســان کننــد و در واقع دچار تضاد 
منافع می شــوند؛ بنابراین به ســمت 

مونتاژکاری حرکت می کنند. 
این کارشــناس صنعت خودرو 
افزود: بنابراین واگذاری خودروسازان 
که یکی از اصلی ترین پیشــران های 
اقتصاد کشور محســوب می شوند و 
صنایع زیادی وابســته به آنها هستند، 
نیاز به یک برنامه ریزی درست و دقیق 
و البتــه تدریجی دارد. وی اضافه کرد: 
فروش دفعتی سهام چرخه ای و سهام 
دولت در خودروسازان جز زیان نتیجه 
دیگری نخواهد داشــت، دولت باید 
گام به گام ایــن برنامه را جلو ببرد؛ به 
عنوان مثال دولت باید ابتدا نســبت به 
واگذاری مدیریت و یا اجاره طولانی 
مدت شــرکت ها اقدام کنــد و بعد به 

سمت واگذاری کامل حرکت کند.

این کارشــناس صنعت خودرو 
ادامــه داد: به عنوان مثال اگر ســهام 
۱۷ درصدی دولت در شــرکت سایپا 
فروخته شود و شخص خریدار نسبت 
به خرید ســهام تودلی این شرکت که 
۴۰ درصد برآورد می شــود، اقدام کند 
بنابراین کل مدیریت این شــرکت را 
می تواند در دست بگیرد و اگر اهل فن 
نباشد شاهد بروز بحران های کارگری، 
التهاب در بازار خودرو و… خواهیم 

بود.
وی اظهــار کــرد: بنابراین برای 
واگذاری خودروســازان ابتدا باید با 
دیدگاه های کارشناسی وارد عمل شد 
و ســپس به صورت تدریجی و همه 

جانبه اقدام کرد.
کاهش تصــدی گری دولت 

باید موقت باشد
ســلیمانی با اشــاره به تغییر نظر 
تیم اقتصادی دولت بــرای واگذاری 
خودروســازان، گفــت: قاعدتاً تیم 
اقتصــادی دولــت اعم از ســازمان 
خصوصــی ســازی، وزارت امــور 
اقتصادی و دارایی و… طبق خواست 
اولیه مبنی بر واگذاری دفعتی ســهام 
وارد عمل شــدند اما در ادامه وقتی با 
واقعیات رو به رو شدند، متوجه تبعات 
ایــن مدل واگذاری شــده و به نوعی 
عقب نشــینی کردند. این کارشناس 
صنعت خــودرو اظهار کــرد: به نظر 
می رسد دولت هم اکنون به دنبال تغییر 
نقش تصدی گری خود در این شرکت 
هاست؛ این موضوع ایده خوبی است 
و می تواند بــه کاهش دامنه دخالت و 
نفوذ دولت و دخالت به اندازه سهامش 
منجر شــود اما باید به صورت موقت 
و گذرا باشد. ســلیمانی افزود: یعنی 
دولــت باید به صــورت موقت نقش 
تصدی گری خود را کاهش دهد و در 
ادامــه و با ارزیابی دقیق و برنامه ریزی 
درست، نسبت به واگذاری سهام خود 

اقدام کند.
واگذاری سهام دولت واجب 

است
وی تاکید کرد: در واقع واگذاری 
ســهام دولت در خودروسازان امری 
واجب است و باید انجام شود اما نکته 
ما این است که این اقدام باید به تدریج 
و با کار کارشناســی انجام شــود زیرا 
خودروســازان حتی در حالی که زیان 

ده هم هستند اما خریدار دارند.
ســلیمانی بــه قیمــت گذاری 
دســتوری هم اشــاره کرد و گفت: بر 
اســاس نظر سازمان خصوصی سازی 
قیمت گذاری دستوری به عنوان پیش 
شــرطی برای واگذاری خودروسازان 
مدنظــر قرار دارد که موضع صحیحی 
اســت زیرا قیمت گذاری دســتوری 
عــلاوه بر اینکه یکــی از اصلی ترین 
عوامل زیان ده شــدن خودروسازان 
محسوب می شــود، ارزش شرکت ها 
را هم پایین آورده اســت. همانطور که 
ذکر شد با توجه به حساسیتی که روی 
صنعت خودروسازی وجود دارد و این 
صنعت به عنوان یکی از پیشــران های 
اقتصادی کشــور محسوب می شود، 
واگذاری دفعتی قطعاً نمی تواند نتیجه 
مثبتی به همراه داشته باشد چه بسا که 
تولید را نیز نشــانه برود و مونتاژکاری 
را توســعه دهــد؛ بنابرایــن اگرچه 
رئیس جمهوری دســتور به واگذاری 
تــا پایان شــهریور ماه داده بــود اما با 
توجه به واقعیــات اقتصادی موجود، 
سیاســت های نادرســت فعلــی در 
قیمت گذاری و وضعیت بنگاهداری 
شــرکت ها بــرای واگــذاری این دو 
شــرکت به زمان بیشــتری نیاز است. 
از ســویی دیگر نیز یک مانع جدی بر 
ســر راه واگذاری سهام زیر ۲۰ درصد 
دولت در صنایع وجود دارد و آن اصل 
۴۴ قانون اساســی است؛ بر اساس این 
اصل ســهام های زیــر ۲۰ درصد در 
ایــن صنایع باید در اختیار دولت باقی 
بماند، بنابراین دولــت در طول دوره 
واگذاری باید در مورد این مســاله نیز 

هماهنگی های لازم را به عمل آورد.

سخنگوی وزارت صمت:

عملیات اجرایی واردات خودرو 
شروع شد؛ آغاز ثبت سفارش ها 

به دنبال اصلاح آیین نامه واردات خودرو و تصویب اصلاحیه آن توسط هیات وزیران، سخنگوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت از آغاز عملیات اجرایی واردات خودرو خبر داده و اعلام کرد که ثبت سفارش خودرو این هفته آغاز خواهد شد.

گروه اقتصادی - کارشــناس  
امــور بانکــی گفت: بانــک مرکزی 
با هدف شــفاف ســازی و توســعه 
مبادلات در حال تــلاش برای صادر 
کردن چــک الکترونیک اســت. ۲۶ 
مهربود که رئیــس کل بانک مرکزی 
در حاشــیه رو نمایی از شــبکه شفق 
خبــر از صدور چــک الکترونیکی و 
تعیین زمــان آن داد. آقای علی صالح 
آبادی گفت: یکی از موضوعات مهم 
در بانــک مرکزی تکیه بر ســامانه و 
فناوری بوده و نظارت های سنتی دیگر 
کارایــی ندارد. او گفت: یکی از موارد 
بسیار مهم ساماندهی پایانه فروشگاهی 
بود که انجام شــد مورد دیگر اصلاح 
قانــون چک بود که اجرایی شــد، دو 
هفته دیگر هم اولین چک الکترونیکی 
صادر می شــود. او می گوید: یکی از 
دغدغه های دولت، دسترسی مردم به 

خدمات بانکی اســت که در جایگاه 
علمــی به آن شــمول مالی می گویم. 
از سال گذشــته جلسات متعددی در 
شــورای پول و اعتبار برگزار شــده و 
دستورالعمل های جدیدی در این باره 
صادر شــد. موضوع چک الکترونیک 
موردی بود که مجلس شورای اسلامی 
نیز برای اجرایی شدن آن تاکید بسیار 
داشت. آقای علی خضریان سخنگوی 
کمیســیون اصل ۹۰ مجلس گفت:در 
خصوص چــک و قانون آن اقدامات 
خوبی انجام شد، اما الکترونیکی شدن 
کامل سیستم صدور چک باقی مانده 
اســت که باید با پیگیری های دقیق به 
شکل عملیاتی درآید. موضوعی که در 
مجلس پیگیر آن هستیم. در خصوص 
چک الکترونیــک و تفاوت های آن با 
چک کاغذی کارشــناس امور بانکی 

نکاتی را بیان کرد.

نســخه  الکترونیکی  چک 
دیجیتال شده چک کاغذی است

آقای اصغر بالسینی گفت:نکته ای 
که در خصوص چــک الکترونیکی 
می تــوان مطــرح کرد ایــن که چک 
الکترونیکی همان چک کاغذی است 
که در فضا و بستری دیجیتال قرار است 
فعال شود یعنی هر آن چه که در رابطه 
با چک های کاغذی وجود دارد )بحث 
اعتبــار، نحوه صدور، قوانین مرتبط با 
صدور و درخواســت چک( در زمینه 
چک هــای الکترونیکــی نیز صدق 
می کند. در کل چک الکترونیکی نسخه 
دیجیتال شــده چک کاغذی است.  او 
می گوید:در چک الکترونیکی پیام های 
چــک با امضــای الکترونیکی صادر 

کننده اعتبار می گیرد و مبلغ چک نیز به 
صورت آنلاین از حساب صادر کننده 
برداشــت و به حساب دریافت کننده 
واریز می شــود فرآیند پردازش چک 
الکترونیکی نیز در سیستم بانکی دقیقا 
مانند همان چک های کاغذی اســت. 
بالســینی گفت:در چک های معمولی 
یک قسمت به نام اتاق پایاپای مبادلات 
بانکــی وجود دارد که به تعبیر عامیانه 
بیان می شود چک برای کلر رفته است 
در این اتاق بانک ها به صورت روزانه 
چک های بین خود را مبادله می کنند در 
چک های الکترونیکی نیز یک بخش 
مانند اتاق پایاپای مبادلات بانکی وجود 
دارد که چک های الکترونیکی در آنجا 
مبادله می شوند و این فرایند اتوماتیک 

)خودکار( است.
با چک الکترونیکی نیاز به 

چک کاغذی از بین می رود
او می گوید: چک الکترونیکی در 
مرحله اول نیاز به چک های کاغذی را 
از بین می برد. از ســوی دیگر با توجه 
به این که فرآیند آنلاین است می تواند 
اعتبار بیشــتری داشــته باشد )زمانی 
می توان چــک الکترونیک صادر کرد 
که امضای الکترونیک داشــته باشید( 
اما در چک هــای کاغذی بعضا با این 
جمله که این امضــا مطابقت ندارد و 
چک دست کاری شده مواجه هستیم، 
اما این موضوعات و مشکلات در چک 
الکترونیک وجود نخواهد داشت. نکته 
دیگر این که مدیریت ریسک در چنین 

فرآیندی برای سیســتم بانکی و خود 
مشــتری بهتر است. بالسینی گفت:اما 
برای فرهنگ سازی چک الکترونیک 
نیاز اســت که مدتی از زمان اجرای آن 
بگذرد و مزایای آن برای مردم آشکار 

شود تا بتوانند به آن اعتماد کنند.
اما دیگر کارشناس بانکی با اشاره 
بــه مزیت های چــک الکترونیکی  و 

شفافیت آن مواردی را مطرح  کرد.
فرزانــی  الله  آقــای حجــت 
گفت:چــک الکترونیکــی یکــی از 
ابزار های پرداخت است. یعنی همان 
چک کاغذی است که همه فرآیند آن در 
بستر های الکترونیکی انجام می شود. او 
می گویــد:در خصــوص مزیت های 
چــک الکترونیکی باید گفت این نوع 

چک جذابیت های خــودش را دارد 
تسریع در صدور چک، حذف دخل، 
تصرف و جعل توسط دارنده چک از 
مزیت های آن محسوب می شود. بانک 
مرکزی در راســتای شفاف سازی و 
توســعه مبادلات در سطح کشور در 
حال تلاش برای صــادر کردن چک 

الکترونیک است.
هــای  هزینــه  کاهــش 
مبادلاتی یکی از مزیت های چک 

الکترونیکی است
او گفت:اقدام به صدور چک های 
الکترونیکــی و اســتفاده از فناوری 
اطلاعات در مبادلات ســبب کاهش 
هزینه های مبادلاتی می شود. همچنین 
تســریع و شــفافیت در معاملات را 
می تواند به همراه داشــته باشد که این 
مورد می تواند به اقتصاد کشور کمک 
کنند.علاوه بر این امکان نظارت بانک 

مرکزی را نیــاز افزایش می دهد.مورد 
آخر این که چک الکترونیک  می تواند 
بحث وصول چک های برگشتی که به 
عنوان یکی از معضل های همیشــگی 
مطرح بــوده را حل کند و این ویژگی 
می تواند کمک کننده خوبی به کسب 
و کارها به ویژه تجار محســوب شود. 
فرزانی در خصوص تحقق وعده سه 
هفته آینده نیــز گفت: این موضوعی 
اســت که در نزد نظام اداره پرداخت 
بانک مرکزی در حال گذراندن فرآیند 
اســت . به گفته کارشناسان با توجه به 
مزیت های چک الکترونیکی این چک 
می تواند جایگزین مناسبی برای چک 
های کاغذی باشد.حال باید منتطر ماند 
دید که آیا وعده داده شده در خصوص 
صدور اولین چک الکترونیکی محقق 
می شود و مردم می توانند به این چک 

اعتماد کنند.

چک های الکترونیک چه مزایایی دارند؟

درباره برخی موارد از جمله پیش نیازها و حذف قیمت گذاری دســتوری اشــتراک نظر 
ایجاد شــد، امــا در خصوص نوع واگذاری هنوز اختلاف نظرهایــی وجود دارد که قرار 
شــد به جای آنکه پشت درهای بسته به بحث گذاشته شود، موضوعات با صاحبنظران 
و کارشناســان بــه اشــتراک گذاشــته و بر مبنای خــرد جمعی تصمیم گیری شــود

گروه اقتصادی -  رییس کانون 
بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی 
اظهار داشت: درباره موضوع تسهیلات 
تکلیفی رییس کل بانک مرکزی نامه ای 
را به رهبری تقدیم کرده و این موضوع 
به مجلس هم منعکس شده و نمایندگان 
مجلس هم با توجه به شــرایط بانک ها 
ملاحظاتی نسبت به این موضوع داشتند 
و این درخواست ها تا حدی تعدیل شد  
اما واقعیت این بوده که حجم تسهیلات 
تکلیفی آنقدر بالاســت که شانه همه 
بانک های دولتی و خصوصی زیر بار آن 
افتاده اســت. کوروش پرویزیان درباره 
فشار دولت بر شبکه بانکی برای تامین 
منابع و تســهیلات تکلیفی و همچنین 
اظهارات اخیر وزیر اقتصاد مبنی بر انتقاد 
از عملکرد بانک های خصوصی اظهار 
داشت: بانک های خصوصی بر اساس 
مجــوزی که حاکمیت برای توســعه 

خصوصی سازی در کشور صادر کرده، 
ایجاد شده اند و باید بانک های خصوصی 
را در همان قالب، فضا و براساس شرایط 
همان کسب و کار ببینیم و باید متفاوت 
از بانک های دولتی اداره شودند. هرچند 
که طبق سیاست های کلی اصل ۴۴  که 
براساس فرمایش رهبری و چار چوب 
نظر کلی حاکمیت شــکل گرفت، باید 
تعدادی از بانک های دولتی هم به بانک 
خصوصی تبدیل شــوند.  البته در این 
باره نظرات مختلفی مطرح می شــود و 
برخی از ملاحظات مربوط به مقررات 
اســت و مقررات مربوط به بانکداری 
خصوصی در ایران هم پای کسب و کار 
رشد نکردند از این رو طبیعی است که 

مسائل و مشکلاتی در ذهن دولتمردان 
ایجــاد کند. در دولت های مختلف هم 
نگرش ها به این موضوع متفاوت بوده 
اما به صــورت کلی تلاش ما در حوزه 
بانکداری خصوصی این بوده که بتوانیم 
کــه در چارچوب مقــررات عمومی 
کشــور عمل کنیم و سیاست های کلی 
که توســط سیاســت گذار پولی یعنی 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
ابلاغ شــده را رعایت و در همان مسیر 
حرکــت کنیــم و اساســا رایزنی ها با 
بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و ســایر 
دستگاه های حاکمیتی در قالب همین 
مجوزها بوده  اســت. پرویزیان با بیان 
اینکه در حــال حاضر در حوزه بانکی 

مقررات بانک های خصوصی و دولتی 
یکسان اســت و تفاوتی بین بانکداری 
خصوصی و بانکداری دولتی در ایران 
وجود نــدارد، گفت: همان چارچوبی 
کــه در بانک های دولتی وجود دارد در 
بانک هــای خصوصی در حال رعایت 
و اجرا اســت. رییس کانون بانک ها و 
موسســات اعتباری خصوصی درباره 
فشــار دولت به بانک های خصوصی 
برای استقراض منابع و درخواست های 
تکلیفی و اثرگــذاری این  موضوع در 
اجرای تعهدات بانک ها در حوزه های 
ارایه تسهیلات به مردم و بخش تولید، 
اظهــار داشــت: از منظر تســهیلات 
تکلیفی هــم بین بانک های خصوصی 

و دولتی تفاوتی قائل نشــده اند و آنقدر 
حجم تســهیلات تکلیفی بالا است که 
مدیریت نقدینگی کلان بانک مرکزی و 
سیاست هایی که در حال اعمال و اجرا 
اســت به بانک ها چه خصوصی و چه 
دولتی اجازه نمی هد که بتوانند این حجم 
از تسهیلات تکلیفی را به اجرا برسانند. 
وی تاکید کرد: درباره موضوع تسهیلات 
تکلیفی رییس کل بانک مرکزی نامه ای 
را به رهبری تقدیم کرده و این موضوع 
به مجلس هم منعکس شده و نمایندگان 
مجلس هم با توجه به شــرایط بانک ها 
ملاحظاتی نسبت به این موضوع داشتند 
و این درخواست ها تا حدی تعدیل شد 
اما واقعیت این بوده که حجم تسهیلات 

تکلیفی آنقدر بالا اســت که شانه همه 
بانک های دولتی و خصوصی زیر بار آن 
افتاده است. درخواست تمام بانک های 
دولتی و خصوصی کاهش تســهیلات 
تکلیفــی بوده و هر چند با دولت همراه 
هستیم اما با محدودیت منابع مواجهیم.     
پرویزیان با اشــاره به انتقــادات وزیر 
اقتصاد نســبت به کارکــرد بانک های 
خصوصی و بی انضباطی در بانک های 
خصوصــی گفت: کانــون بانک های 
خصوصی با بــه روی کارآمدن دولت 
برای همکاری و همراهی اعلام امادگی 
کرد و در مــورد اظهارات وزیر اقتصاد 
نمی دانیم مشکل کار کجا است و آقای 
خاندوزی هم پیش از مطرح کردن این 
انتقادات، موضوعی را به ما اظهار نکرده 
و تذکری به بانک های خصوصی داده 
نشــده  که بدانیم منظور آقای وزیر چه 

چیزی است.

رییس کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی  :

شانه های بانک ها زیر بار تسهیلات تکلیفی افتاد

مدیرکل دفتر راهبری و نظارت بر انتقال و توزیع برق وزارت نیرو:

گروه اقتصادی -  رییس هیئت عامل صندوق توســعه ملی با بیان اینکه 
باید در خصوص پرداخت تســهیلات پروژه ها رکورد شکنی کنیم گفت: وقتی 
زمان پروژه ها طولانی می شود، هزینه آن برای کل کشور افزایش می یابد. مهدی 
غضنفری رئیس صندوق توســعه ملی با بیان اینکه باید در خصوص پرداخت 
تسهیلات پروژه ها رکورد شکنی کنیم گفت: وقتی زمان پروژه ها طولانی می شود، 
هزینه آن برای کل کشور افزایش می یابد. باید در خصوص اولین پروژه مانایی، 
زمان پرداخت تســهیلات به طور ویژه زیر ذره بیــن قرار بگیرد. در بخش های 
دولتی معمولاً هنگام پرداخت تسهیلات همراهی لازم وجود ندارد، اما در طرف 
مقابــل بخش خصوصی در بازپرداخت همکاری لازم را ندارد. در تســهیلات 
مانایــی قراردادهای ارزی و ریالی به یکدیگر متصل شــده اند. در یک تعریف 
سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری تنها ارز نمی خواهند و با در تسهیلات مانایی 
هــم ارز و هم ریال در اختیــار آن ها قرار می دهد. با این وجود ریال که صندوق 
پرداخت می کند به ارز متصل است و محاسبات آن ریالی است. صندوق توسعه 
ملی به این دلیل که صندوق ارزی اســت نیاز بود تا تسهیلات به یک ارز متصل 
شود. ما ریال مانا وام می دهیم که به ارز متصل شده است. صندوق توسعه ملی از 
هیئت عامل مجوز گرفته است که حتی دارایی های ریالی خود را به عنوان ریال 
مانا در نظر بگیرد. هر کجا ارزش ریال باقی بماند آن ریال مانا اســت و می تواند 
شــامل تبدیل کرده ریال صندوق به سهام، طلا و سایر موارد نیز باشد. صندوق 
توسعه ملی بانک، بودجه عمومی، بودجه عمرانی و بیمه نیست. صندوق توسعه 
ملی باز تعریف هیچ نهاد دیگری نیســت. بانک ها کار خود را انجام می دهند و 
تســهیلات پرداخت می کنند. در بودجه نیز لایحه به مجلس می رود و اکیداً به 
گفته شده شما بودجه کشور نیستید. طبق قوانین کشور بودجه عمرانی است که 
باید به توسعه زیر ساخت های یک استان کمک کند. نقش صندوق تنها توسعه 
است و نباید در این مسیر خود منابع صندوق کاهش پیدا کند. در مسیر افزایش 
منابع صندوق توسعه باید سرمایه گذاری داشته باشد. کار صندوق بنگاه سازی 
اســت نه بنگاه داری. برای توســعه دو راه متصور است، یکی معاون بانکی که 
تسهیلات پرداخت می کند و دیگری سرمایه گذاری داخلی و خارجی است. در 
سرمایه گذاری خارجی می توانیم مشارکت در طرح ها، خرید سهام و راهکارهای 
دیگر را داشــته باشیم که منجر به افزایش دارایی های صندوق می شود. صندوق 

تلاش می کند تا با ایجاد ابزارهای مختلف امر توسعه در کشور را تسریع کند.

رییس هیئت عامل صندوق توسعه ملی:

دنبال رکورد شکنی در پرداخت 
تسهیلات هستیم

گروه اقتصادی -رئیس سازمان 
توسعه تجارت می گوید این سازمان با 
حمایت وزارت صمت برنامه ای را در 
دستور کار قرار داده که در چارچوب آن 
حمایت از کالاهای صادراتی با ضریب 
پیچیدگی بالاتر در دستور کار قرار دارد.

علیرضا پیمان پاک، اظهار کرد: با 
توجه به تاکید وزیر صمت در ماه های 
گذشته یکی از اصلی ترین سیاست های 
مــا حمایت از کالاهایی بوده که ارزش 
افزوده بالاتــری را برای صادرات ارائه 
کردنــد یا در قالب تجهیزات صنعتی و 
پیچیده صادر شــده است. امسال حتی 
ملاک ما بــرای معرفی صادرکنندگان 
نمونه نیز همین مســاله بود. وی با بیان 

این کــه نگاهی به آمارهــای صادراتی 
در نیمه نخســت ۱۴۰۱ حاکی از یک 
اتفاق مهم در آمارهاست، توضیح داد: 
در شــرایطی که ما در طول این ماه ها از 
نظر وزن صادرات کاهش داشته ایم اما 
همزمان ارزش صادرات ایران افزایش 
پیــدا کرده اســت. برخــلاف برخی 
تصــورات که افزایــش قیمت جهانی 
را عاملی برای ایــن اتفاق می دانند در 
بســیاری از حوزه ها این ایران بوده که 
شــرایط صادراتی خــود را تغییر داده 

است.  رئیس سازمان توسعه تجارت با 
اشاره به برخی آمارهای جزئی موجود 
از صــادرات ایران بیان کرد: ما در حوزه 
پتروشــیمی و کالاهای با پایه نفت در 
شــرایط کاهش ۲۳ درصــدی در وزن 
داشــتیم در ارزش رشدی ۲۴ درصدی 
را به ثبت رســاندیم. در حوزه صنعت 
نیز در شرایطی که از نظر وزنی رشدی 
۱۵ درصدی ثبت شــده اما ارزش این 
کالاها ۲۵ درصد افزایش یافته که نشان 
دهنده تغییری مهم در این بخش است. 

البته در حوزه کشــاورزی از نظر وزنی 
۱۴ درصد و از نظر ارزشــی ۱۷ درصد 
کاهش صادرات داشته ایم که معتقدیم 
بخش مهمی از آن تحت تاثیر مشکلات 
مربــوط به تعهــد ارزی و محدودیت 
صادرکنندگان بوده اســت. وی با بیان 
این که تغییر در سیاست های صادراتی به 
شکل کشور به کشور نیز دنبال می شود 
تشــریح کرد: برای مثال در ســال های 
گذشــته از کل صادرات ما به روســیه 
تقریبا ۸۰ درصــد آمار به محصولات 

کشاورزی یا سیمان اختصاص داشت. 
امــا در حال حاضر حدود ۶۰ درصد از 
کل صادرات ما به روسیه صنعتی است و 
میزان آن در آینده افزایش جدی خواهد 

داشت. 
رئیس ســازمان توسعه تجارت 
خاطرنشــان کرد: در حال حاضر ما از 
توربین تا صــادرات داروهای پیچیده 
بیوتکنولوژی در روسیه فعال شده ایم و 
قرارداد صادرات یک میلیارد دلار لوازم 
خانگی نیز به این کشور در حال نهایی 

شدن اســت. ما تلاش می کنیم با تغییر 
رویکرد به ســمت صادرات کالاهای 
صنعتــی و پیچیده تــری حرکت کنیم 
که جایگزینی آنها از ســوی رقبای ما 

دشوارتر و حتی غیرممکن باشد.

رئیس سازمان توسعه تجارت مطرح کرد؛

رمزگشایی از یک تغییر مهم در صادرات ایران


